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Краткое сообщение 

 

Круглый стол «Уголовно-исполнительная система  

в контексте эволюции государства и общества» 

 

27–28 октября 2022 г. в Вологодском институте права и экономики 

Федеральной службы исполнения наказаний прошла Международная научно-

практическая конференция «Пенитенциарная система России в современных 

условиях развития общества: от парадигмы наказания к исправлению и 

ресоциализации». В этом форуме приняли участие более 200 ученых и 

практических работников, представляющих ведущие научные и 

образовательные организации ФСИН России, МВД России и Минобрнауки 

России, территориальные органы уголовно-исполнительной системы, органы 

внутренних дел, суда и прокуратуры, а также образовательные учреждения 

Беларуси, Казахстана, Кыргызстана, Узбекистана, Республики Кот-д’Ивуар и 

общественные организации
1
. 

 

Выступление профессора кафедры философии и истории ВИПЭ ФСИН России  

А.Л. Кузьминых на открытии круглого стола  

«Уголовно-исполнительная система в контексте эволюции государства и общества» 

Источник: Пресс-служба ВИПЭ ФСИН России 

В рамках конференции на базе кафедры философии и истории ВИПЭ 

ФСИН России был проведен круглый стол «Уголовно-исполнительная 

                                                 
1
 Развитие пенитенциарной системы России обсуждают на международной научно-

практической конференции в Вологде // Официальный сайт Вологодского института права и 

экономики ФСИН России. URL: https://vipe.fsin.gov.ru/news/detail.php?ELEMENT_ID=651687 

(дата обращения: 05.11.2022). 
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система в контексте эволюции государства и общества». На открытии 

мероприятия говорилось о том, что в современной России органы и 

учреждения уголовно-исполнительной системы выступают в качестве 

важнейшего социального института, обеспечивающего поддержание 

общественного порядка. Повышение эффективности их деятельности, 

решение актуальных проблем функционирования немыслимо без 

комплексного анализа исторического опыта формирования системы 

исполнения наказаний. 

Участники мероприятия обсудили широкий спектр проблем истории 

уголовно-исполнительной системы, отечественный и зарубежный опыт 

назначения и исполнения уголовных наказаний. Во вступительном докладе 

профессор кафедры теории права и правоохранительной деятельности Санкт-

Петербургского гуманитарного университета профсоюзов, доктор 

юридических наук, заслуженный деятель науки Российской Федерации  

Р.А. Ромашов раскрыл этапы эволюции отечественной пенитенциарной 

системы и место уголовно-исполнительного права в системе современного 

российского права.  

Далее внимание участников круглого стола было сфокусировано на 

рассмотрении историографических и источниковедческих аспектов изучения 

отечественной уголовно-исполнительной системы. Профессор кафедры 

философии и истории Академии ФСИН России, доктор исторических наук 

Ю.А. Реент (Рязань) представил обзор новейшей научной и учебной 

литературы по истории уголовно-исполнительной системы России. Доцент 

кафедры государственно-правовых дисциплин юридического факультета 

Санкт-Петербургского университета ФСИН России, кандидат юридических 

наук А.В. Сумин охарактеризовал коллекцию столбцов XV–XVII вв., 

хранящуюся в Государственном архиве Вологодской области, как источник 

по истории лишения свободы. 

Ряд докладов был посвящен истории пенитенциарной практики русской 

православной церкви. Доцент кафедры государственно-правовых дисциплин 

Вологодского института права и экономики ФСИН России (далее – ВИПЭ 

ФСИН), кандидат исторических наук А.Р. Павлушков на примере Спасо-

Каменного монастыря реконструировал организацию контроля за 

соблюдением условий отбывания наказания представителей епископата в 

первой половине XVIII в. В докладе аспиранта кафедры философии, 

социологии и истории Воронежского государственного технического 

университета И.П. Еременко была раскрыта роль священства в духовно-

нравственном исправлении арестантов тюрем Саратовской губернии в 

середине XIX в. Если в имперской России церковь активно участвовала в 

работе с осужденными, то в советский период члены церковных общин не 
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только не допускались в пенитенциарные учреждения, но и сами 

подвергались гонениям и репрессиям, примеры чего представил доцент 

кафедры философии, социологии и истории Воронежского государственного 

технического университета, кандидат исторических наук А.А. Дорош, 

исследовав взаимодействие отделений «Союза воинствующих безбожников» 

с правоохранительными органами СССР в борьбе с религиозными 

элементами. 

Серия докладов касалась экономических аспектов деятельности 

пенитенциарной системы, в первую очередь, роли мест заключения в 

социально-экономическом развитии регионов и практике использования 

труда осужденных. Старший преподаватель кафедры кадровой, 

воспитательной и психологической работы в УИС Кировского института 

повышения квалификации работников ФСИН С.Д. Гуриц охарактеризовал 

организацию труда осужденных во второй половине XIX в. Заместитель 

начальника инженерно-экономического факультета ВИПЭ ФСИН России, 

кандидат исторических наук М.В. Вольский на примере Вологодской 

губернии показал участие арестантов в строительстве железных дорог в 

начале ХХ в. 

На круглом столе также затрагивались вопросы кадровой работы в органах 

и учреждениях исполнения наказаний в разные периоды отечественной 

истории. Доцент кафедры философии и истории ВИПЭ ФСИН России, 

кандидат исторических наук А.А. Желтов разъяснил принципы 

комплектования кадрового состава тюремной системы Российской империи 

(XIX – начала ХХ в.), профессор кафедры философии и истории ВИПЭ 

ФСИН России, доктор исторических наук А.Л. Кузьминых на основе 

документов Вологодского областного архива новейшей политической 

истории рассмотрел деятельность Политотдела Управления исправительно-

трудовых лагерей и колоний УНКВД по Вологодской области в годы Великой 

Отечественной войны. 

Региональным особенностям истории мест заключения России были 

посвящены доклады: «Первые рейсы на сахалинскую каторгу парохода 

Добровольного флота “Нижний Новгород”» профессора кафедры социально-

гуманитарных и финансово-правовых дисциплин Воронежского института 

ФСИН России, доктора исторических наук, кандидата юридических наук  

Д.В. Ливенцева, «Строительство учреждений пенитенциарной системы 

Вологодской губернии в конце XIX – начале XX вв.» главного архивиста 

отдела информационно-поисковых систем Государственного архива 

Вологодской области Т.Л. Лемеховой, «Состояние органов и учреждений 

исполнения наказаний Рязанской губернии в середине 20-х гг. ХХ в.» 

начальника кафедры философии и истории Академии ФСИН России, 
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кандидат исторических наук О.А. Тарасова, «Система спецпоселений в 

Вологодской области в 1930–1950-е гг.» главного архивиста отдела 

публикации, информационных услуг и научно-справочного аппарата 

Вологодского областного архива новейшей политической истории  

С.И. Старостина. 

Участники круглого стола обсудили проблему отражения истории 

уголовно-исполнительной системы в литературе, искусстве, музейных 

экспозициях. В частности, доцент Пермского государственного гуманитарно-

педагогического университета, заведующий научно-методическим отделом 

Мемориального музея-заповедника истории политических репрессий «Пермь-

36», кандидат исторических наук С.А. Шевырин рассказал о репрезентации 

истории лесных лагерей ГУЛАГа в выставках и экспозициях музея-

заповедника «Пермь-36». 

Помимо историков в круглом столе приняли участие философы, юристы, 

психологи, что позволило осмыслить вопросы развития пенитенциарной 

теории и практики с позиции междисциплинарного подхода. Так, профессор 

кафедры философии и истории ВИПЭ ФСИН России, доктор философских 

наук Н.С. Оботурова проанализировала вологодский опыт исправления 

осужденных в контексте эволюции государства и общества. В свою очередь, 

аспирант кафедры философии, социологии и истории Воронежского 

государственного технического университета В.А. Данилов рассмотрел 

вопросы правового регулирования хищений культурных ценностей в 

Российской Федерации на рубеже XX–XXI вв.  

 

Участники круглого стола «Уголовно-исполнительная система России в контексте 

эволюции государства и общества» 

Источник: Пресс-служба ВИПЭ ФСИН России 
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Наконец, на круглом столе были представлены доклады о деятельности 

пенитенциарных систем зарубежных государств. Так, аспирант кафедры 

истории, философии и социально-политических дисциплин Воронежского 

государственного аграрного университета имени императора Петра I  

Г.Г. Серикпа рассказал о развитии и современном состоянии уголовно-

исполнительной системы Республики Кот-д’Ивуар. 

Таким образом, главная цель круглого стола – комплексный анализ 

проблем истории уголовно-исполнительной системы России в контексте 

развития государства и общества – была успешно реализована. Выводы и 

рекомендации, сформулированные в ходе обсуждения, послужат основой для 

дальнейших исследований проблем истории уголовно-исполнительной 

системы, повышения ее эффективности на современном этапе. Участниками 

мероприятия была достигнута договоренность о научном сотрудничестве в 

сфере подготовки совместных научных трудов, конференций, а также о 

взаимодействии в рамках межрегиональной общественной организации 

«Научный пенитенциарный клуб»
2
. По итогам круглого стола будет издан 

сборник материалов. 

 

Александр Леонидович Кузьминых, 

доктор исторических наук, профессор кафедры философии и истории 

Вологодского института права и экономики  

Федеральной службы исполнения наказаний 
 

 

                  
 

                                                 
2
 Межрегиональная общественная организация «Научный пенитенциарный клуб». URL: 

https://penitentiaryclub.ru/ (дата обращения: 05.11.2022). 
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Round Table “The Penal System in the Context of Evolution of the State and 

Society”  

 

On October 27–28, 2022, the Vologda Institute of Law and Economics of the 

Federal Penitentiary Service of Russia hosted the International Scientific and 

Practical Conference “The Russian Penitentiary System in Modern Conditions of the 

Development of Society: From the Paradigm of Punishment to Correction and 

Resocialization.” This forum was attended by more than 200 scholars and experts 

who represented leading scientific and educational organizations of the Federal  

Penitentiary Service of Russia, the Ministry of Internal Affairs of Russia and the 

Ministry of Education and Science of Russia, territorial bodies of the penitentiary, 

bodies of internal affairs, courts and prosecutor’s office, educational institutions of 

Belarus, Kazakhstan, Kyrgyzstan, Uzbekistan, Republic of Côte d'Ivoire, and public 

organizations.
1
 

 

Speech by Aleksandr L. Kuz'minykh, Professor of the Department of Philosophy and History  

of the Vologda Institute of Law and Economics of the Federal Penitentiary Service of Russia  

at the opening of the round table “The Penal System in the Context of Evolution  

of the State and Society”  

Source: Press service of the Vologda Institute of Law and Economics of the Federal 

Penitentiary Service of Russia 
 

                                                 
1
 “The development of the Russian penitentiary system is discussed at the International Scientific 

and Practical Conference in Vologda” [in Russian], Official website of the Vologda Institute of Law 

and Economics of the Federal Penal Service of Russia, accessed November 5, 2022, 

https://vipe.fsin.gov.ru/news/detail.php?ELEMENT_ID=651687 
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Within the framework of the Conference, the Department of Philosophy and 

History of the Vologda Institute of Law and Economics of the Federal Penitentiary 

Service of Russia held a roundtable discussion under the title “The Penal System in 

the Context of Evolution of the State and Society.” At the opening of the event it was 

said that in present-day Russia the bodies and institutions of the penitentiary system 

act as the most important social institution that ensures maintenance of public order. 

Increasing the efficiency of their activities and solving urgent problems of 

functioning is unthinkable without comprehensive analysis of the historical 

experience in forming the penitentiary system. 

The participants in the event discussed a wide range of problems related to the 

history of the penitentiary system and domestic and foreign experience in sentencing 

and execution of sentences. In the introductory speech, R. Romashov, Doctor of Law, 

Professor of the Department of Law Theory and Law Enforcement of St Petersburg 

University of the Humanities and Social Sciences, Honored Scientist of the Russian 

Federation, revealed the stages in the evolution of the domestic penitentiary system 

and the place of penitentiary law in the system of contemporary Russian law.  

After that, the attention of the participants in the round table was focused on the 

consideration of historiographical and source-study aspects of research into the 

domestic penal system. Yu. Reent (Ryazan), Doctor of Historical Sciences, Professor 

of the Department of Philosophy and History of the Academy of the Federal 

Penitentiary Service of Russia, reviewed the latest scientific and educational literature 

on the history of the Russian penal system. A. Sumin, Candidate of Legal Sciences, 

Associate Professor of the Department of State and Legal Disciplines of the Faculty 

of Law at St Petersburg University of the Federal Penitentiary Service of Russia, 

characterized the collection of scrolls of the 15
th
–17

th
 centuries stored in the State 

Archive of Vologda Oblast as a source on the history of imprisonment.  

Some papers were devoted to the history of penitentiary practice of the Russian 

Orthodox Church. Using the example of the Spaso-Kamenny Monastery,  

A. Pavlushkov, Candidate of Historical Sciences, Associate Professor of the 

Department of State and Legal Disciplines of the Vologda Institute of Law and 

Economics of the Federal Penitentiary Service of Russia (hereinafter VILE of the 

FPS of Russia), reconstructed organization of control over the compliance with the 

conditions for serving sentences by the representatives of the episcopate in the first 

half of the 18
th
 century. The paper by I. Eremenko, a postgraduate student of the 

Department of Philosophy, Sociology and History of Voronezh State Technical 

University, revealed the role of priesthood in the spiritual and moral correction of 

prisoners in Saratov Governorate in the middle of the 19
th
 century. While the church 

was actively involved in working with convicts in imperial Russia, in the Soviet 

period, members of church communities were not allowed into penitentiary 

institutions and became victims of persecution and repression themselves, which was 
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illustrated by the examples cited by A. Dorosh, Candidate of Historical Sciences, 

Associate Professor of the Department of Philosophy, Sociology and History of 

Voronezh State Technical University, who studied the interaction of the branches of 

the League of Militant Atheists with the law enforcement agencies of the USSR in 

the fight against religious elements.  

A series of reports dealt with the economic aspects of the penitentiary system and 

first of all, with the role of places of detention in the socio-economic development of 

the regions and the practice of using convicts’ labor. S. Gurits, Senior Lecturer of the 

Department of Personnel, Educational and Psychological Work at the Penal System 

of the Kirov Institute for Advanced Training of Employees of the Federal 

Penitentiary Service, characterized the organization of the convicts’ labor in the 

second half of the 19
th
 century. M. Vol'skii, Candidate of Historical Sciences, Deputy 

Head of the Faculty of Engineering and Economics of VILE of the FPS of Russia, 

showed the participation of prisoners in the construction of railways at the beginning 

of the 20
th
 century, using the example of Vologda Governorate.  

The roundtable discussion also touched upon the issues of personnel work in the 

penitentiary facilities and agencies in different periods of national history.  

A. Zheltov, Candidate of Historical Sciences, Associate Professor of the Department 

of Philosophy and History of VILE of the FPS of Russia, explained the principles of 

staffing the prison system of the Russian Empire (19
th

 – early 20
th

 centuries);  

A. Kuz'minykh, Doctor of Historical Sciences, Professor of the Department of 

Philosophy and History of VILE of the FPS of Russia, reviewed the activities of the 

Political Department of the Corrective Labor Camps and Colonies Directorate of the 

UNKVD in Vologda Oblast during the Great Patriotic War on the basis of documents 

from the Vologda Oblast Archive of Contemporary Political History.  

The following papers were devoted to the regional features of the history of places 

of detention in Russia: “The First Voyages of the ‘Nizhny Novgorod’ Steamship of 

the Volunteer Fleet to the Sakhalin Hard Labor Settlement” by D. Liventsev, Doctor 

of Historical Sciences, Candidate of Law, Professor of the Department of Social, 

Humanitarian and Financial and Legal Disciplines of Voronezh Institute of the 

Federal Penitentiary Service of Russia; “Construction of Penitentiary Facilities in 

Vologda Governorate in the Late 19
th

 – Early 20
th
 Centuries” by T. Lemekhova, 

Chief Archivist of the Department of Information Storage and Retrieval Systems of 

the State Archive of Vologda Oblast; “The Condition of Penitentiary Facilities and 

Agencies in Ryazan Governorate in the middle of the 1920s” by O. Tarasov, 

Candidate of Historical Sciences, Head of the Department of Philosophy and History 

of the Academy of the Federal Penitentiary Service of Russia; “The System of 

Special Settlements in Vologda Oblast in the 1930s–1950s” by S. Starostin, Chief 

Archivist of the Department of Publication, Information Services and Reference Aids 

of the Vologda Oblast Archive of Contemporary Political History.  
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The participants in the round table discussed the problem of reflection of the 

history of the penal system in literature, art, and museum expositions. In particular,  

S. Shevyrin, Candidate of Historical Sciences, Associate Professor of Perm State 

Humanitarian Pedagogical University, Head of the Scientific and Methodological 

Department of the Perm-36 Memorial Museum-Reserve of the History of Political 

Repression, considered the representation of the history of the Gulag forest camps in 

the exhibitions and expositions of the Perm-36 Museum-Reserve.  

Philosophers, lawyers, and psychologists took part in the roundtable discussion 

together with historians, which made it possible to comprehend the development of 

penitentiary theory and practice from the standpoint of an interdisciplinary approach. 

N. Oboturova, Doctor of Sciences in Philosophy, Professor of the Department of 

Philosophy and History of VILE of the FPS of Russia, analyzed the Vologda 

experience in the correction of convicts in the context of evolution of the state and 

society. V. Danilov, a postgraduate student of the Department of Philosophy, 

Sociology and History of Voronezh State Technical University, considered the issues 

of legal regulation of cultural property theft in the Russian Federation at the turn of 

the 20
th
–21

st
 centuries.  

 

Participants of the round table “The Penal System of Russia in the Context of Evolution of 

the State and Society” 

Source: Press service of the Vologda Institute of Law and Economics of the Federal 

Penitentiary Service of Russia 

Finally, papers on the penitentiary system operation in foreign countries were 

presented at the roundtable discussion. G. Serikpa, a postgraduate student of the 

Department of History, Philosophy and Socio-Political Disciplines of Voronezh State 
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Agrarian University told about the development and current state of the penal system 

of the Republic of Côte d'Ivoire.  

Thus, the main goal of the roundtable discussion – a comprehensive analysis of the 

problems of the history of Russian penitentiary system in the context of development 

of the state and society – was successfully reached. The conclusions and 

recommendations formulated during the discussion will serve as the basis for further 

research on the problems of the history of penitentiary system and increasing its 

effectiveness at the present stage. The participants in the event reached an agreement 

on scientific cooperation in the preparation of joint scientific papers and conferences 

as well as on interaction within the framework of the Interregional Public 

Organization “Science Penitentiary Club” (Nauchnyi penitentsiarnyi klub).
2
 As a 

result of the roundtable discussion, a book of proceedings will be published.  

 

Aleksandr L. Kuz'minykh, 

Doctor of Historical Sciences, 

Professor of the Department of Philosophy and History 

of the Vologda Institute of Law and Economics  

of the Federal Penitentiary Service of Russia 

 

 

                                                 
2
 Interregional Public Organization “Science Penitentiary Club” [in Russian], accessed 

November 5, 2022, https://penitentiaryclub.ru/ 


